

BIBLIOGRAAFIA

1. „Alena“. (2024) *Interview on the Ukrainian resistance in Kherson*. Conducted by Dmitri Kuzubov, 09 November 2024.
2. „Igor“. (2024) *Interview on the Ukrainian resistance in Kherson*. Conducted by Dmitri Kuzubov, 10 November 2024.
3. „Juri“. (2024) *Interview on the Ukrainian resistance in Kherson*. Conducted by Ilmar Raag, 10 November 2024.
4. „Sergei“. (2024) *Interview on the Ukrainian resistance in Kherson*. Conducted by Dmitri Kuzubov, 10 November 2024.
5. „Svitlana“. (2024) *Interview on the Ukrainian resistance in Kherson*. Conducted by Dmitri Kuzubov, 10 November 2024.
6. Altman, H. (2021) 'Russia preparing to attack Ukraine by late January: Ukraine defense intelligence agency chief', *Military Times*, 20 November. Available at: <https://www.militarytimes.com/flashpoints/2021/11/20/russia-preparing-to-attack-ukraine-by-late-january-ukraine-defense-intelligence-agency-chief/> (Accessed: 8 March 2025).
7. Balachuk, I. (2022) 'Car with two collaborators blown up in Kherson, one killed – Directorate of Intelligence', *Ukrainska Pravda*, 27 July. Available at: <https://www.pravda.com.ua/eng/news/2022/07/27/7360477/> (Accessed: 14 March 2025).
8. Basora, A.A. and Fisher, A. (2014) 'Putin's "Greater Novorossiya" – The Dismemberment of Ukraine', *Foreign Policy Research Institute*, 2 May. Available at: <https://www.fpri.org/article/2014/05/putins-greater-novorossiya-the-dismemberment-of-ukraine/> (Accessed: 8 March 2025).
9. BBC News (2022) 'War in Ukraine: Thousands march in Kherson against occupiers', *BBC News*, 5 March. Available at: <https://www.bbc.com/news/world-europe-60632587> (Accessed: 10 March 2025).
10. BBC News Русская служба (2022) 'Как в России относятся к протестам в Иране', *BBC News Русская служба*, 2 октября. Доступно по ссылке: <https://www.bbc.com/russian/features-63111706> (Дата обращения: 14 марта 2025).
11. Bielieskov, M. (2021) 'The Russian and Ukrainian Spring 2021 War Scare', *Center for Strategic and International Studies*, 21 September. Available at: <https://www.csis.org/analysis/russian-and-ukrainian-spring-2021-war-scare> (Accessed: 8 March 2025).
12. Carlson, T. (2024) 'The Vladimir Putin Interview', *Tucker Carlson Network*, 8 February. Available at: <https://tuckercarlson.com/the-vladimir-putin-interview> (Accessed: 8 March 2025).
13. Collinson, S. (2021) 'Ukraine's Zelensky meets Biden at White House amid tensions with Russia', *CNN*, 1 September. Available at: <https://edition.cnn.com/2021/09/01/politics/ukraine-volodymyr-zelensky-biden-white-house/index.html> (Accessed: 8 March 2025).

14. Deaton, J. (2022) 'War in Ukraine: Thousands march in Kherson against occupiers', *BBC News*, 5 March. Available at: [Insert URL if available] (Archived: 6 March 2022) (Accessed: 10 March 2025).
15. Deutsche Welle (2022) 'В Херсоне и Запорожье начали выдавать российские паспорта', *Deutsche Welle*, 31 May. Available at: <https://www.dw.com/ru/v-hersone-i-zaporozhe-nachali-vydavat-rossijskie-pasporta/a-61982997> (Accessed: 14 March 2025).
16. Deutsche Welle (2022) 'Российские войска готовят в Херсоне фейковый "референдум"', *Deutsche Welle*, 13 марта. Available at: <https://www.dw.com/ru/российские-войска-готовят-в-херсоне-фейковый-референдум/a-61110819> (Accessed: 10 марта 2025).
17. Filatjhev, P. (2022) *ZOV: Vene dessantväelase tunnistus*. Tallinn: Rahva Raamatu Kirjastus.
18. Forbes Russia (2023) 'Новые российские регионы оказались дотационными почти на 90%', *Forbes Russia*, 20 January. Available at: <https://www.forbes.ru/finansy/490324-novye-rossijskie-regiony-okazalis-dotacionnymi-pocti-na-90> (Accessed: 10 March 2025).
19. Foreign Policy (2021) 'Can Biden Give Zelensky What He Wants?', *Foreign Policy*, 1 September. Available at: <https://foreignpolicy.com/2021/09/01/biden-zelensky-us-ukraine-meeting-russia-afghanistan-withdrawal/> (Accessed: 8 March 2025).
20. Foreign, Commonwealth & Development Office (2022) 'Kremlin plan to install pro- Russian leadership in Ukraine exposed', *GOV.UK*, 22 January. Available at: <https://www.gov.uk/government/news/kremlin-plan-to-install-pro-russian-leadership-in-ukraine-exposed> (Accessed: 8 March 2025).
21. Gatrell, P. and Baron, N. (2009) *Warlands: Population Resettlement and State Reconstruction in the Soviet-East European Borderlands, 1945-50*. Basingstoke: Palgrave Macmillan, p.200.
22. Gerasimov, V. (2013) 'The Value of Science in Prediction', *Military-Industrial Courier*, 26 February. Available at: <https://vpk-news.ru/articles/14632> (Accessed: 8 March 2025).
23. Gilligan, E. (2009) *Terror in Chechnya: Russia and the Tragedy of Civilians in War*. Princeton, NJ: Princeton University Press.
24. Golubkova, K., Steitz, C., and Twidale, S. (2021) 'European Gas Prices Hit Record as Russian Flows via Yamal Reverse', *Reuters*, 21 December. Available at: <https://www.reuters.com/business/energy/european-gas-prices-hit-record-as-russian-flows-via-yamal-reverse-2021-12-21/> (Accessed: 8 March 2025).
25. Human Rights Watch (2022) «У нас не было выбора»: «Фильтрация» и преступление принудительного перемещения украинского населения в Россию. 1 сентября. Доступно по ссылке: <https://www.hrw.org/ru/report/2022/09/01/382706> (Дата обращения: 14 марта 2025).
26. Human Rights Watch (2022) 'Ukraine: Torture, Disappearances in Occupied South', *Human Rights Watch*, 22 July. Available at: <https://www.hrw.org/news/2022/07/22/ukraine-torture-disappearances-occupied-south> (Accessed: 13 March 2025).

27. Human Rights Watch (2024) 'Образование под оккупацией: Насильственная русификация системы школьного образования на оккупированных украинских территориях', *Human Rights Watch*, 20 June. Available at: [Insert URL if available] (Archived: 20 June 2024) (Accessed: 4 August 2024).
28. Hunder, M. (2021) '2022 state budget passes in parliament', *The Kyiv Independent*, 3 December. Available at: <https://kyivindependent.com/2022-state-budget-passes-in-parliament/> (Accessed: 8 March 2025).
29. Keleberda, K. (2025) '10 Days of War: Kherson, Occupation, Us. A Diary by Journalist Kseniya Keleberda', *Signal to Resist*, 12 March. Available at: <https://signaltoresist.com.ua/en/ksenii-keleberda/> (Accessed: 14 March 2025).
30. Kherson Military-Civilian Administration (2022) *Telegram post*, 15 August. Available at: https://t.me/VGA_Kherson/2439 (Accessed: 13 March 2025).
31. Kofman, M., Migacheva, K., Nichiporuk, B., Radin, A., Tkacheva, O., and Oberholtzer, J. (2017) 'Lessons from Russia's Operations in Crimea and Eastern Ukraine', *RAND Corporation*, 9 May. Available at: https://www.rand.org/pubs/research_reports/RR1498.html (Accessed: 8 March 2025).
32. Kolykhaev, I. (n.d.) *Official Facebook page*, Facebook. Available at: <https://www.facebook.com/kolykhaev.igor> (Accessed: 10 March 2025).
33. Kuzubov, D. (2025) 'Some Panicked. But I Thought: 'God, It is Not Yet Time.' The Story of Kherson Resident Ihor Kovtoniuk, who endured torture in captivity', *Signal to Resist*, 11 February. Available at: <https://signaltoresist.com.ua/en/ihor-kovtoniuk/> (Accessed: 13 March 2025).
34. Kuzubov, D. (2025) 'I still wonder why I survived: how Inna from the Special Operations Forces collected intelligence on the enemy in occupied Kherson', *Signal to Resist*, 5 March. Available at: <https://signaltoresist.com.ua/en/inna-special-operations-forces/> (Accessed: 10 March 2025).
35. Lenta.ru (2022) 'Херсонская область перейдет в рублевую зону', *Lenta.ru*, 1 May. Available at: <https://lenta.ru/news/2022/05/01/zona/> (Accessed: 14 March 2025).
36. Life.ru (2022) 'Минобороны РФ: Более 140 тонн гуманитарных грузов доставили ВС России в Херсон', *Life.ru*, 4 марта. Available at: <https://life.ru/p/1476423> (Accessed: 10 марта 2025).
37. LMS e-School (n.d.) *Ukrainian electronic school platform*. Available at: <https://lms.e-school.net.ua/> (Accessed: 14 March 2025).
38. Maasikas, M., (2024), 'Rahvas, kes hakkas vastu. Euroopa Liidu suursaadikuna Ukrainas 2019–2023', Tallinn: Varrak.
39. Masters, J. and Mellow, W. (2024) 'How Much U.S. Aid Is Going to Ukraine', *Council on Foreign Relations*, 27 September. Available at: <https://www.cfr.org/article/how-much-us-aid-going-ukraine> (Accessed: 8 March 2025).
40. Minic, D. (2024) 'How the Russian Army Changed Its Concept of War, 1993–2022', *Journal of Strategic Studies*, 47(1), pp. 29–63. Available at: <https://www.tandfonline.com/doi/full/10.1080/01402390.2024.2437880> (Accessed: 8 March 2025).

41. National Police of Ukraine (2022) 'За минулу добу поліція відкрила 17 кримінальних проваджень щодо воєнних злочинів армії РФ проти мирного населення Херсонщини', *National Police of Ukraine*, July. Available at: <https://hr.npu.gov.ua/news/za-minulu-dobu-politsiya-vidkrila-17-kriminalnikh-provazhen-shchodo-voennikh-zlochiv-armii-rf-proti-mirnogo-naselennya-khersonshchini> (Accessed: 14 March 2025).
42. National Resistance Centre of Ukraine (2024) *The Situation in the TOT of Ukraine in the First Half of 2024*. Available at: [Insert URL if available] (Accessed: 10 March 2025).
43. Panasiuk, S. (2025) 'These stories are about Khersonians. All I did was make the call: How theater director Serhii Pavliuk rallied Kherson for pro-Ukrainian protests', *Signal to Resist*, 11 February. Available at: <https://signaltoresist.com.ua/en/serhii-pavliuk/> (Accessed: 10 March 2025).
44. Pavlenko, O. (2025) 'Historian, Bastard, Refuse and I'll Wipe You Out: How Kherson Resident Oleksiy Patalakh Survived Torture and Fooled the FSB', *Signal to Resist*, 11 February. Available at: <https://signaltoresist.com.ua/en/oleksiy-patalakh/> (Accessed: 13 March 2025).
45. Polskie Radio (2024) 'Российские оккупанты преследуют, пытаются и убивают священников украинских церквей', *Polskie Radio*, 22 July. Available at: <https://www.polskieradio.pl/397/9770/Artykul/3405973,российские-оккупанты-преследуют-пытают-и-убивают-священников-украинских-церквей> (Accessed: 14 March 2025).
46. President of Ukraine (2021) 'President signed laws on national resistance and increasing the number of the Armed Forces', *Official website of the President of Ukraine*, 29 July. Available at: <https://www.president.gov.ua/en/news/glava-derzhavi-pidpisav-zakoni-pro-nacionalnij-sprotiv-i-zbi-69809> (Accessed: 10 March 2025).
47. Putin, V. (2021) 'On the Historical Unity of Russians and Ukrainians', *President of Russia Official Website*, 12 July. Available at: <http://en.kremlin.ru/events/president/news/66181> (Accessed: 8 March 2025).
48. Reuters (2022) 'Exclusive: As war began, Putin rejected a Ukraine peace deal recommended by aide', *Reuters*, 14 September. Available at: <https://www.reuters.com/world/asia-pacific/exclusive-war-began-putin-rejected-ukraine-peace-deal-recommended-by-his-aide-2022-09-14/> (Accessed: 8 March 2025).
49. Russian Federation (1996) Federal Law No. 61-FZ 'On Defense'. Available at: <https://base.garant.ru/10200365/> (Accessed: 8 March 2025).
50. Russian Federation (1999) *Federal Law No. 99-FZ of 24 May 1999 on Licensing Certain Types of Activities*. Available at: <https://legalacts.ru/doc/federalnyi-zakon-ot-24051999-n-99-fz-o/> (Accessed: 14 March 2025).
51. Saldo, V. (2022) *Facebook post*, 12 May. Available at: <https://www.facebook.com/SaldoVladimir/posts/650914056201880> (Accessed: 12 March 2025).

52. Schwirtz, M. (2022) 'Ukrainian protesters take to the streets in occupied Kherson', *The New York Times*, 5 March. Available at: <https://www.nytimes.com/interactive/2022/03/05/world/europe/kherson-protest.html> (Accessed: 10 March 2025).
53. Security Council of the Russian Federation (2021) 'National Security Strategy of the Russian Federation', *Security Council of the Russian Federation Official Website*, 2 July. Available at: <http://scrf.gov.ru/security/docs/document133/> (Accessed: 8 March 2025).
54. Shandra, A. (2022) 'UK warns of Russian plan for coup in Ukraine. Here is what we know about its potential leader', *Euromaidan Press*, 23 January. Available at: <https://euromaidanpress.com/2022/01/23/uk-warns-of-russian-plan-for-coup-in-ukraine-here-is-what-we-know-about-its-potential-leader/> (Accessed: 8 March 2025).
55. Slovoi Dilo (2022) 'Стало известно, сколько украинцев депортировали в РФ', *Slovoi Dilo*, 5 December. Available at: <https://ru.slovoidilo.ua/2022/12/05/novost/bezopasnost/stalo-izvestno-skolko-ukraintsev-deportirovali-rf> (Accessed: 14 March 2025).
56. Soldatov, A. and Borogan, I. (2023) 'How the War Affected the Russian Security Services', *International Centre for Defence and Security*, 8 June. Available at: <https://icds.ee/en/how-the-war-affected-the-russian-security-services/> (Accessed: 8 March 2025).
57. State Statistics Service of Ukraine (2013) 'Donetsk region census data', *Ukr Census.gov.ua* [Archived 17 May 2013]. Available at: [Wayback Machine link] (Accessed: 13 January 2007).
58. Zoria, Y. (2022) 'With fake blood and "On Crimea" banners: Ukraine detains group suspected of planning mass violent riots', *Euromaidan Press*, 31 January. Available at: <https://euromaidanpress.com/2022/01/31/amid-russian-saber-rattling-ukraine-detains-group-suspected-of-planning-mass-violent-riots/> (Accessed: 8 March 2025).
59. Žurženko, T. (2023) 'Terror, kollaboratsioon ja vastupanu', *Eurozine*, 30. mai. Saadaval: <https://www.eurozine.com/terror-kollaboratsioon-ja-vastupanu/> (Kasutatud: 14. märts 2025).
60. The Kyiv Independent (2022) '2 Russian soldiers shot dead, 1 injured in occupied Kherson', *The Kyiv Independent*, 20 June. Available at: <https://kyivindependent.com/2-russian-soldiers-shot-dead-1-injured-in-occupied-kherson/> (Accessed: 14 March 2025).
61. *The Milwaukee Independent* (2022) 'Kherson Diary: A first-hand account documenting three weeks of life in a Russian-occupied Ukrainian city', 23 March. Available at: <https://www.milwaukeeindependent.com/syndicated/kherson-diary-first-hand-account-documenting-three-weeks-life-russian-occupied-ukrainian-city/> (Accessed: 10 March 2025).
62. The Moscow Times (2022) 'Putin rejected early Ukraine peace deal to pursue expanded annexation goals – Reuters', *The Moscow Times*, 14 September. Available at: <https://www.themoscowtimes.com/2022/09/14/putin-rejected->

- early-ukraine- peace-deal-to-pursue-expanded-annexation-goals-reuters-a78787 (Accessed: 8 March 2025).
63. The Moscow Times (2022) 'Fighting Reported Inside Russian-held City of Kherson', *The Moscow Times*, 30 August. Available at: <https://www.themoscowtimes.com/2022/08/30/fighting-reported-inside-russian-held-city-of-kherson-a78678> (Accessed: 14 March 2025).
64. The Moscow Times (2022) 'Russian-Occupied Kherson Names New Leadership Amid Pro-Ukraine Protests, Rocket Attacks', *The Moscow Times*, 28 April. Available at: <https://www.themoscowtimes.com/2022/04/28/russian-occupied-kherson-names-new-leadership-amid-pro-ukraine-protests-rocket-attacks-a77519> (Accessed: 13 March 2025).
65. The New Voice of Ukraine (2025) 'From the Kremlin to Kyiv: How an American lobbyist allegedly planted Russia's 'top agent' in Zelenskyy's inner circle', *The New Voice of Ukraine*, 13 February. Available at: <https://english.nv.ua/nation/how-an-american-lobbyist-allegedly-placed-an-fsb-agent-in-zelenskyy-s-team-50489029.html> (Accessed: 8 March 2025).
66. Ukraina Ülemraada (2022) 'Ukraina Kriminaalkoodeksi ja teiste seadusandlike aktide muutmise seadus seoses vastutuse tugevdamisega koostöö eest agressorriigiga', *Ukraina Ülemraada ametlik seadusandlik andmebaas*, 3. märts. Saadaval: <https://zakon.rada.gov.ua/laws/show/2108-IX> (Külastatud: 14. märts 2025).
67. Ukraine MFA (2024) *Official statement on Ukraine's foreign affairs*, 8 March. Facebook. Available at: <https://www.facebook.com/UkraineMFA/posts/342720554565083> (Accessed: 8 March 2025).
68. Ukrainian Military Pages (2021) 'Project Budget-2022: Comparison of expenditures for the defense and security sector of Ukraine', *Ukrainian Military Pages*, 16 September. Available at: <https://en.ukrmilitary.com/2021/09/project-budget-2022-comparison-of.html> (Accessed: 8 March 2025).
69. Ukrainian News (2022) 'Leaflets Against Russian Invaders Appear In Kherson', *Ukrainian News*, 20 April. Available at: <https://ukranews.com/en/news/851368-leaflets-against-russian-invaders-appear-in-kherson> (Accessed: 14 March 2025).
70. Ukrinform (2022) 'Херсонці проти «референдуму» – на вулицях з'являються жовті стрічки', *Ukrinform*, 10 August. Available at: <https://www.ukrinform.ua/rubric-regions/3546112-hersonci-proti-referendumu-na-vulicah-zavlaut-zovti-stricki.html> (Accessed: 14 March 2025).
71. Ukrinform (2023) 'Ukraine's military spending reached \$44B in 2022 - SIPRI', *Ukrinform*, 24 April. Available at: <https://www.ukrinform.net/rubric-economy/3699886-ukraines-military-spending-reached-44b-in-2022-sipri.html> (Accessed: 8 March 2025).
72. URA.RU (2022) 'В Херсоне впервые за 8 лет заработало российское радио. Видео', *URA.RU*, 7 May. Available at: <https://ura.news/news/1052555138> (Accessed: 14 March 2025).

73. URA.RU (2022) 'В Херсонской области русский язык станет государственным', *URA.RU*, 6 June. Available at: <https://ura.news/news/1052555597> (Accessed: 14 March 2025).
74. Varadhan, S. (2022) 'Global Coal Prices Surge as Ukraine Tensions Worsen Supply Woes', *Reuters*, 28 January. Available at: <https://www.reuters.com/business/energy/global-coal-prices-surge-ukraine-tensions-worsen-supply-woes-2022-01-28/> (Accessed: 8 March 2025).
75. Warsaw Institute (2020) 'Russia's Kozak takes on a new task', *Warsaw Institute*, 27 January. Available at: <https://warsawinstitute.org/russias-kozak-takes-new-task/> (Accessed: 8 March 2025).
76. Watling, J. (2022) 'The Kaleidoscopic Campaigning of Russia's Special Services', *Royal United Services Institute*, 20 September. Available at: <https://rusi.org/explore-our-research/publications/commentary/kaleidoscopic-campaigning-russias-special-services> (Accessed: 8 March 2025).
77. Watling, J. and Reynolds, N. (2022) 'The Plot to Destroy Ukraine', *Royal United Services Institute*, 15 February. Available at: <https://www.rusi.org/explore-our-research/publications/special-resources/plot-destroy-ukraine> (Accessed: 8 March 2025).
78. Watling, J., Danylyuk, O. V., and Reynolds, N. (2023) 'Preliminary Lessons from Russia's Unconventional Operations During the Russo-Ukrainian War, February 2022–February 2023', *Royal United Services Institute for Defence and Security Studies*, 29 March. Available at: <https://static.rusi.org/202303-SR-Unconventional-Operations-Russo-Ukrainian-War-web-final.pdf> (Accessed: 8 March 2025).
79. Yankovskiy, O. (2022) 'They Described How I Would Die In Agony': Ukrainian Journalist Recounts His Brutal Week As A Russian Prisoner', *Radio Free Europe/Radio Liberty*, 2 May. Available at: <https://www.rferl.org/a/ukraine-journalist-abducted-russian-prisoner/31830684.html> (Accessed: 13 March 2025).
80. Yellow Ribbon (2022) 'Дій в окупації! Окупантам не місце на твоїй землі. Скажи їм про це всюди! Вони прийшли тебе «визволяти», покажи, що їм тут не раді. Чіпляй прапори та жовті стрічки на вулицях!', *Telegram post*, 23 April. Available at: https://t.me/yellowribbon_ua/4 (Accessed: 14 March 2025).
81. Ynet (2022) 'Shelling continues to hamper civilian flight as Kremlin decries U.S. oil sanctions', *Ynet*, 9 March.
82. Бойко, И. (2022) 'Во время митинга в Новой Каховке оккупанты убили одного человека, а семь - ранили' [During a rally in Nova Kakhovka, the invaders killed one person and wounded seven], *UNIAN.NET*, 7 March.
83. Братущак, О. and Реуцкий, К. (2022) 'Подвиг у Бузковому парку. Невідома історія окупації Херсона', *Українська правда*, 8 March. Available at: <https://www.pravda.com.ua/articles/2022/11/8/7375378/> (Accessed: 10 March 2025).
84. Бурдыга, И. (2022) 'Херсон без гуманитарного коридора. Что происходит в городе', *Deutsche Welle*, 7 марта. Available at: <https://www.dw.com/ru/herson-bez-gumanitarnogo-koridora-cto-proishodit-v-gorode/a-61038104> (Accessed: 13 March 2025).

85. Виноградов, А. (2023) '«Защищать Херсон готовы были тысячи: нечем было». Как ВСУ обороняли юг Украины в феврале 2022-го', *Крым.Реалии*, 24 февраля. Available at: <https://ru.krymr.com/a/kherson-vsu-boi-front-ukraina/32285164.html> (Accessed: 10 March 2025).
86. ВЧК-ОГПУ (2024) *Telegram post*, July. Available at: <https://t.me/vchkogpu/49161> (Accessed: 14 March 2025).
87. Газета.Ru (2023) 'Новые регионы РФ полностью перешли с гривны на рубли', *Газета.Ru*, 1 January. Available at: <https://www.gazeta.ru/business/news/2023/01/01/19403947.shtml> (Accessed: 14 March 2025).
88. Головне управління Національної поліції в Херсонській області (2022) 'На Херсонщині за минулу добу поліція зафіксувала 6 воєнних злочинів російських військових', *Національна поліція України*, липень. Available at: <https://hr.npu.gov.ua/news/na-khersonshchini-za-minulu-dobu-politsiya-zafiksuvala-6-voennikh-zlochiniv-rosiyskikh-viyskovikh> (Accessed: 14 березня 2025).
89. *Известия* (2022) 'Назван состав правительства Херсонской области', *Известия*, 4 июля. Available at: <https://iz.ru/1359498/2022-07-04/nazvan-sostav-pravitelstva-khersonskoi-oblasti> (Accessed: 13 March 2025).
90. Когалов, Ю. (2022) 'В Херсонской области рубль официально начал использоваться наравне с гривной', *Российская газета*, 23 May. Available at: <https://rg.ru/2022/05/23/v-hersonskoj-oblasti-rubl-oficialno-nachal-ispolzovatsia-naravne-s-grivnoj.html> (Accessed: 14 March 2025).
91. Константинова, А. (2022) 'Третья "республика". Что происходит в Херсоне — единственном областном центре Украины, захваченном Россией после 24 февраля', *Медиазона*, 2 мая. Available at: <https://zona.media/article/2022/05/02/kherson> (Accessed: 12 March 2025).
92. Корогодський, Ю. (2022) 'На Херсонщині люди вийшли на вулиці з українською символікою та патріотичними плакатами', *LB.ua*, 8 March. Available at: https://lb.ua/society/2022/03/08/508546_hersonshchini_lyudi_viyshli_vulitsi_z_ukrainskoyu_simvolikoju_ta_patriotichnimi_plakataми.html (Accessed: 10 March 2025).
93. Кошляк, А. (2022) '«Референдума по „ХНР“ не будет». Интервью с мэром Херсона Колыхаевым — о дистанционной работе горсовета, пленных и разгоне митинга', *NV*, 28 апреля. Available at: <https://nv.ua/ukraine/politics/kak-zhivet-okkupirovannyi-herson-intervyu-s-merom-kolihaevym-voyna-v-ukraine-2022-poslednie-novosti-50237477.html> (Accessed: 13 марта 2025).
94. Мост (2022) 'В Херсоні вбили проросійського блогера', *Мост*, 20 April. Available at: https://most.ks.ua/news/url/v_hersoni_vbili_prorosijskogo_blogera/ (Accessed: 14 March 2025).
95. Мост (2022) 'З'явилась інформація про можливу ліквідацію херсонського нардепа-колаборанта Ковальова', *Мост*, 28 серпня. Доступно по ссылке: https://most.ks.ua/news/url/zjavilas_informatsija_pro_mozhlivu_likvidatsiju_hersonskogo_nardepa_kolaboranta_kovalova/ (Дата обращения: 14 марта 2025).

96. Мост (n.d.) 'У Херсоні вбили помічника депутата', *Мост*. Available at: https://most.ks.ua/news/url/u_hersoni_vbili_pomichnika_deputata/ (Accessed: 14 March 2025).
97. Обозреватель (2019) 'В Украине может появиться новая "народная республика": эксперт о планах Кремля', *Обозреватель*, 5 января. Available at: <https://news.obozrevatel.com/politics/v-ukraine-mozhet-poyavitsya-novaya-narodnaya-respublika-ekspert-o-planah-kremlya.htm> (Accessed: 12 March 2025).
98. Официальное опубликование правовых актов (2022) 'Указ Президента Российской Федерации от 04.10.2022 No 0001', *Официальный интернет-портал правовой информации*, 4 октября. Available at: <https://publication.pravo.gov.ru/Document/View/0001202210040001?rangeSize=1&index=2> (Accessed: 8 March 2025).
99. Павленко, О. (2022) 'Погиб заместитель главы пророссийской администрации Херсонской области', *Коммерсантъ*, 30 сентября. Available at: <https://www.kommersant.ru/doc/5584123> (Accessed: 14 March 2025).
100. Пинчук, А. (2022) '«Считался городским сумасшедшим». Жизнь и смерть Кирилла Стремусова', *Радио Свобода*, 10 ноября. Available at: <https://www.svoboda.org/a/schitalsya-gorodskim-sumasshedshim-zhiznj-i-smertj-kirilla-stremousova/32124458.html> (Accessed: 14 March 2025).
101. Правда.Ру (2022) 'Крым гарантирует плавную интеграцию Херсонской народной республики в РФ', *Правда.Ру*, 31 марта. Available at: https://www.pravda.ru/world/1694871-kherson_russia/ (Accessed: 10 марта 2025).
102. Президент Российской Федерации (2022) 'О дополнительных социальных гарантиях лицам, направленным (командированным) на территории Донецкой Народной Республики, Луганской Народной Республики, и членам их семей', *Официальный интернет-портал правовой информации*, 30 апреля. Available at: <http://publication.pravo.gov.ru/document/0001202204300018> (Accessed: 10 March 2025).
103. Пырлик, Г. (2022) 'Фильтрация за деньги и вымогательство на блокпостах. За что украинцам приходится платить на оккупированных территориях', *Настоящее Время*, 17 June. Available at: <https://www.currenttime.tv/a/filtratsiya-za-dengi-i-vymogatelstvo-na-blokpostah/31901606.html> (Accessed: 14 March 2025).
104. Радио Свобода (2022) 'В Херсоне и Запорожской области начали выдавать паспорта России', *Радио Свобода*, 11 June. Available at: <https://www.svoboda.org/a/v-hersone-i-zaporozhskoy-oblasti-nachali-vydavatj-pasporta-rossii/31893653.html> (Accessed: 14 March 2025).
105. РБК (2022) 'Референдумы в ДНР, ЛНР, Херсонской и Запорожской областях. Главное', *РБК*, 29 сентября. Доступно по ссылке: <https://www.rbc.ru/politics/29/09/2022/6329d5c89a79474c0f7ad167> (Дата обращения: 14 марта 2025).
106. Резникова, Е. (2022) 'Кто управляет захваченными территориями Украины', *Проект Медиа*, 29 сентября. Available at:

<https://www.proekt.media/guide/kto-rukovodit-okkupirovannymi-territoriyami-ukrainy/> (Accessed: 13 March 2025).

107. РИА Новости (2022) 'В Херсоне и области назначили новых руководителей', *РИА Новости*, 27 April. Available at: <https://ria.ru/20220427/kherson-1785826243.html> (Accessed: 13 March 2025).
108. Саливанова, А. (2022) 'Причины, сроки и итоги: главное о референдуме в Херсонской области', *Пятый канал*, 27 сентября. Available at: <https://www.5-tv.ru/tabloid/402874/priciny-sroki-itogi-referendum-v-hersonskoj-oblasti/> (Accessed: 14 March 2025).
109. Сердюк, Е. (2022) 'Ходят по квартирам с автоматами, есть первые результаты: как в Херсонской области проводят "референдум"', *24 Канал*, 24 сентября. Доступно по ссылке: https://24tv.ua/ru/referendum-hersonskoj-oblasti-proishodit-pervye-rezultaty_n2164665 (Дата обращения: 14 марта 2025).
110. ТАСС (2024) *Telegram post*, August. Available at: https://t.me/tass_agency/268788 (Accessed: 14 March 2025).
111. Терещенко, О. (2020) 'Феномен херсонського регіоналізму: хто такий Володимир Сальдо', *24 канал*, 12 листопада. Available at: https://vybory.24tv.ua/volodimir-saldo-biografiya-skandali-kompromat-novini-herson_n1457846 (Accessed: 14 March 2025).
112. Тихонов, А., Чернов, А., and Гаврилюк, С. (2024) 'Новые регионы начали принимать законы о национализации брошенного жилья', *Ведомости*, 3 April. Available at: <https://www.vedomosti.ru/society/articles/2024/04/03/1029525-novie-regioni-nachali-prinimat-zakoni-o-natsionalizatsii-broshennogo-zhilya> (Accessed: 14 March 2025).
113. УНИАН (2022) 'На Херсонщине оккупанты готовят референдум по созданию "ХНР" – депутат облсовета', *УНИАН*, 12 марта. Available at: <https://www.unian.net/war/herson-na-hersonshchine-okkupanty-gotovyat-referendum-po-sozdaniyu-hnr-novosti-vtorzheniya-rossii-na-ukrainu-11741074.html> (Accessed: 10 марта 2025).
114. Фокус (2022) 'В Херсоне оккупанты создали из коллаборантов "Комитет спасения за мир и порядок"', *Фокус*, 17 марта. Available at: <https://focus.ua/ukraine/509618-v-hersone-okkupanty-sozdali-iz-kollaborantov-komitet-spaseniya-za-mir-i-poryadok> (Accessed: 10 марта 2025).
115. Шустрова, М. (2022) 'В Херсоне убит чиновник ВГА Дмитрий Савлученко. Чем он занимался до 2022 года', *Газета.Ru*, 24 июня. Доступно по ссылке: <https://www.gazeta.ru/social/2022/06/24/15032708.shtml> (Дата обращения: 14 марта 2025).
116. Щетина, Ю. (2023) '«Летіла чорна хмара російських гвинтокрилів». Спогади херсонця про захоплення міста та спротив окупації', *Радіо Свобода*, 27 березня. Available at: <https://www.radiosvoboda.org/a/novyny-pryazovya-kherson-maydan-rosiyska-okupatsiya-proty-dovzhenko/32335854.html> (Accessed: 13 березня 2025).
117. Эхо Кавказа (2022) 'США обнаружили в Украине 18 российских фильтрационных лагерей', *Эхо Кавказа*, 26 июля. Доступно по ссылке:

<https://www.ekhhokavkaza.com/a/nyt-ssha-obnaruzhili-v-ukraine-18-rossiyskih-filjtratsionnyh-lagerey/31960760.html> (Дата обращения: 14 марта 2025).

118. **MacKinnon, M.** (2014) *Sergey Karaganov: The man behind Putin's pugnacity*. **The Globe and Mail**, 30 March. Available at: <https://www.theglobeandmail.com/news/world/sergey-karaganov-the-man-behind-putins-pugnacity/article17734125/>
119. **Clemens, W.** (2023) 'Putin's Brain Trust — Praise the Lord and Pass the Nukes', *Center for European Policy Analysis*, 8 September. Available at: <https://cepa.org/article/putins-brain-trust-praise-the-lord-and-pass-the-nukes/>
120. **Surkov, V.** (2021) *Куда делся хаос? Распаковка стабильности*. **Actual Comment**, 20 November. Available at: <https://actualcomment.ru/kuda-delsya-khaos-raspakovka-stabilnosti-2111201336.html>
121. **Surkov, V.** (2020) *Мне интересно действовать против реальности*. **Actual Comment**, 26 February. Available at: <https://actualcomment.ru/surkov-mne-interesno-deystvovat-protiv-realnosti-2002260855.html>
122. **Presservice USCC** (2021) 'Григорій Галаган: Україна стає рівнозначним партнером країнам-членам НАТО', *Ukrainian Security and Cooperation Center*, 21 October. Available at: <https://uscc.org.ua/galagan/>